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Amiről ma beszélni szeretnék nektek az, hogy jól meg kell ismernünk magunkat ahhoz, hogy jól 
tudjuk működtetni a hitünket. Arról szeretnék a mai napon szólni, hogyan működik a szívünk. Sok téves 
elképzelés van ezzel kapcsolatban keresztény, karizmatikus, vallásos körökben is.  

Az első talán az lenne, hogy meg kellene határoznunk azt, hogy a Biblia mit nevez szívnek. Mert 
amikor a világban arról beszélünk, hogy szív, akkor bizonyára arról van szó, hogy van egy nagyon 
erős, izmos, vért pumpáló szerved itt benn a bensődben, ami egy fizikai szerv. Isten így alkotta, így 
teremtette meg az emberi testet, hogy ez a szív pumpálja a vért az egész testünkbe, az agyunkba, a 
gyomrunkba, a lábunkba, mindenhova, és a vérrel oxigén megy és mindenféle éltető jó dolog, és ez 
miatt tudunk életben lenni a testben, hogy van egy vért pumpáló szívünk a testünkben.  

A Biblia a szív meghatározása alatt nem csupán ezt érti. Természetesen így a fizikai szervet is 
érti, de a szív a bibliai szóhasználat szerint, vagy bibliai görög, vagy héber szavak értelmezésében 
egy összegyűjtő fogalom, ami utal valamire, ami középen van. Nem lehet egyértelműen mindig úgy 
meghatározni mindent, ahogy meg tudjuk határozni, hogy hogy néz ki ez a fekete mappa vagy ez az 
asztal. A szívünk is a Bibliában nagyon sokrétűen le van írva, de sok helyen a szövegkörnyezettől 
függően kell értelmeznünk, hogy az Ige ott pontosan mire utal. Sokszor elhangzott, és nem teljesen 
igaz az az állitás, hogy a szívünk egyenlő a szellemünkkel. Ez így, ebben a formában nem helyes és 
nem igaz. Amikor a Biblia az újjászületett keresztények szelleméről beszél, akkor a hármas 
felépítésű bensőd ugye a legfőbb? A legjelentőségteljesebb, legnemesebb részed a szellemed, mert 
az Isten képére teremtetett újjá, ha újjászülettél. Van lelked és a fizikai tested a legkézzelfoghatóbb, 
amit látsz a tükörben, vagy akkor, amikor magadra nézel, vagy a másikra.  

A szíved azonban nem feltétlenül csupán a szellemedet jelenti, hanem nagyon sokszor a 
szellemedet és a lelkedet együtt. Ez egy összefoglaló, közös meghatározása a szívednek, amikor a 
Biblia, akár az Ószövetség, akár az Újszövetségről beszél. Ha ezt nem értjük, ha a szívet mindig a 
szellemmel azonosítjuk, vagy a szellemet csupán a lélekkel helyettesítjük, akkor össze fogunk 
zavarodni, és nem nyílik ki előttünk úgy az Ige, ahogy most – bízom benne –, ki fog nyílni előttünk. 
Mert fogunk arról beszélni többek között, hogy Jézus azt mondta, a jó ember az ő szívének a jó 
kincseiből hozza elő a jókat, a gonosz ember az ő szívének a gonosz kincseiből hozza elő a 
gonoszokat. Sok más egyéb igevers is lesz majd ezzel kapcsolatban, szeretném ezt kibontani.  

Lapozzunk a Példabeszédek 4. fejezetére, és itt a 20-as verstől fogom olvasni az Igét. Nagyon 
közismert igeversek ezek. Nagyon szeretném, ha nagyon figyelnél ma, és nem úgy hallgatnád 
ezeket az Igéket, hogy ezt már hallottam. Ezt én már tudom. Ezt én már ismerem, mert nem így van. 
Nem azt mondom, hogy semmit nem tudunk erről, sok mindent tudunk, de még nagyon-nagyon sok 
minden van ezekben az igeversekben, amit nem feltétlenül értettünk meg. Honnan tudom ezt ilyen 
biztosan? Onnan, hogy látom saját magamon, és bizony látom rajtatok is az eredményeit, hogy nem 
feltétlenül értjük azt, hogy mit mondanak ezek az igeversek. Sokkal több minden van itt, mint 
amiről idáig megértésünk, világosságunk volt. Tehát Példabeszédek 4. fejezet, a 20-as verstől a 23-
as versig.  

Példabeszédek 4,20–23. 
20. Fiam, az én szavaimra figyelmezz, az én beszédeimre hajtsad füledet. 
21. Ne távozzanak el a te szemeidtől, tartsd meg ezeket a te szívedben. 
22. Mert életük ezek azoknak, akik megnyerik, és egész testüknek egészség. 
23. Minden féltett dolognál jobban őrizd meg szívedet, mert abból indul ki minden élet. 
Nagyon szép igeversek, nagyon jó, nagyon jól tudjuk fejből idézni, nagyon jókat tudunk ezzel 

együtt bólogatni, hogy igen, egyetértek vele, de csupán az, ha csak így egyetértünk valamivel, még 
nem elegendő, nem a teljesség. Itt egyébként a 21-es versben, amikor azt mondja az Ige, hogy „Ne 
távozzanak el a te szemeidtől, tartsd meg ezeket a te szívedben”, az eredeti héberben nem a szív 
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szó szerepel, hanem egy olyan kifejezés, ami a középre utal. Tehát tartsd meg ezeket középen. Mit 
tartsál meg középen? Ne távozzanak el a te szemeidtől. Mi van előtte? Az „én beszédeim”, az Isten 
beszéde, az Isten Igéje ne távozzon el a te szemeidtől, tartsd meg ezeket középen. Bizonyára nem a 
szoba közepéről van szó, vagy a városnak a közepéről, hanem a te közepedről a bensődben. A teljes 
lényednek a közepéről van szó. Sokan elhanyagoljuk ezt, ami arra mutat, ami előtte van felszólítás, 
hogy ne távozzanak el a te szemeidtől. Ne távozzanak el a te szemeidtől, és tartsd meg ezeket 
középen. Amit Isten mond, azt mondja az Ige, hogy ne távozzon el a te szemeidtől, tartsd meg 
ezeket középen. Hallottuk már ezt? Hogyne hallottuk volna, persze.  

Akkor miért nem csináljuk? Miért nem tesszük ezt a hétköznapokban, a mindennapjainkban úgy, 
ahogy az Ige felszólít? Mert van ennek egy következménye: mert életük ezek azoknak, akik 
megnyerik, és egész testüknek egészség. Az egész testüknek egészség. Micsoda? Ha a szemeid az 
Igén vannak, nem távozik el középről, ez azt hozza neked, egyenes arányú következménye, hogy 
egészséget hoz a testednek! És ha ez így van, akkor miért kellene könyörögni gyógyulásért? Miért 
kell koldulni olyanért, amire itt van a recept az Igében, hogy így lesz a miénk?  

Nagyon sokszor téves elképzeléseink vannak azzal kapcsolatban, amit az Ige kijelent és mond 
nekünk. Azt gondoljuk, hogy Istennek szuverén választása és döntése, hogy mi történik velünk az 
életben. Mindegy, úgyis úgy lesz, ahogy Ő akarja! Nincsen ennél nagyobb sátáni féligazság, 
hazugság, hogy minden úgyis úgy lesz, ahogy Isten akarja. Ez így, ebben a formában nem igaz! Ez 
egy kiragadott félreértelmezés. Nem lesz mindig minden úgy, ahogyan Isten akarja. Hanem hogyan 
lesz? Ahogy te akarod. Nagyon sokszor, sok minden, úgy alakul, ahogy te akarod. Nem, nem, én azt 
akarom, hogy Isten akarata legyen az én életemben! Nekem az a vágyam, hogy Isten akarata legyen 
meg az életemben! De ha az Igét nem így cselekszed, akkor nem az lesz meg, hanem a te akaratod 
lesz meg. Amikor az érzelmeid, az indulataid vezetnek, a félelmeid vezetnek, a kétségeid vezetnek, 
akkor nem Isten akarata jön az életedbe, hanem a te akaratod, amit egyébként meg nem akarsz. 
Mert nem akarod, hogy a te akaratod legyen meg, nem akarod, hogy a te félelmeid legyenek meg, 
mégis az lesz meg. Miért? Mert így működik a szívünk! De ki fogjuk ez bontani jobban.  

Élet és egészség jön ki a szívedből. Ezt felolvasom még egyszer, jó? „Ne távozzanak el a te 
szemeidtől, tartsd meg ezeket a te szívedben.”– a középen –, „mert életük ezek azoknak, akik 
megnyerik, és egész testüknek egészség.” Miért? Mert a te szívedből jön ki az egészség. A 
szívedből jön ki az, amit Isten oda beültetett. Mert mi van a szívedben, ha ezt az Igét megéled? A 
20-as vers, hogy nem távozik el a te szemeidtől az, amire figyelsz, és az Ő beszédeire hajtod 
füledet, és akkor mi van a szívedben? Az Ő beszéde. Tudtok követni? Tehát mielőtt a hited által 
meggyógyulnál, a szívedben már ott van a gyógyulás. Elmondom még egyszer. Bármennyire 
sokkhatásként ér. Amikor a hitedet működteted valamiben, a gyarapodásban, a bőségben, a 
helyreállításban, a növekedésben, a gyógyulásban, mielőtt ez a fizikai síkon megnyilvánulna, előtte 
ott van a szívedben. Előtte ott van a szívedben. Hol? Hol van ez? Mindjárt meg fogjuk látni, hogy 
hol és hogyan van az ott benne.  

Ugyanígy, mielőtt valami rossz dolog történik veled, amit nem akarsz, amit nem szeretnél, 
mielőtt valami keserű dolog, valami fájdalom, valami hiány felüti a fejét, mielőtt valami betegség 
ott van benned, ugyanúgy előtte az ott volt már benned. Bennem? De hát olyan váratlanul ért engem 
ez a dolog, ez a rákos daganat, vagy ez a nyakfájdalom, vagy ez a lábfájdalom, vagy ez a nagy 
csekk! Hát hol volt? Nem volt ez bennem sehol! – viszont az Ige nem ezt mondja. Az Ige azt 
mondja, hogy ott volt benned, mert a szívedből jött elő. A szívedből jött elő, így van. És ezért 
mondja az Ige azt, figyelj! A 23-as vers: Minden féltett dolognál jobban őrizd meg a szívedet, 
mert abból indul ki minden élet. Mert abból indul ki minden élet. Minden élet. A gyógyulás élet 
vagy halál? A gyógyulás az élet. És ha a gyógyulás a szívedből jön ki, akkor ott kell benned lennie, 
nem?  

Minden féltett dolognál jobban őrizd meg a szívedet, mert abból indul ki minden élet. Ha a 
szívedben van minden élet, az anyagi értelemben vett bőséges élet, a túláradó élet, minden élet, 
amire szükséged van, ami után vágysz, amit szeretnél, ott van, ha a szívedből jön ki az, akkor ott 
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kell, hogy legyen benned. Hogy kerül az oda bele? Hogy kerül az oda bele? Kettővel lapozz vissza 
az Igében. Fiam, az én szavaimra figyelmezz! Ezt őrizd meg a szemeidben, ezt ragadd meg, ez az, 
amibe belekapaszkodjál! Egyébként az előtte lévő sok-sok igevers is erről szól, nem csak ez az egy 
– és kijön belőled az élet. Miért? Mert az Ige van ott. Mielőtt megbetegednél, nagyon sokszor ott 
van a szívedben már a betegség. Nem úgy, hogy fizikai értelemben van ott, hanem egyszerűen 
mindjárt ki fogjuk bontani, hogy mit is jelent ez. Lukács 6,45-re lapozzatok oda! Jézus szavai ezek, 
figyelj, mert így talán ezt még soha nem hallottad: 

Lukács 6,45. 
45. A jó ember az ő szívének jó kincséből hoz elő jót; és a gonosz ember az ő szívének 

gonosz kincséből hoz elő gonoszt: mert a szívnek teljességéből szól az ő szája. 
Mert a szívnek teljességéből szól a száj. Így van? Miért? A jó ember az ő szívének jó 

kincseiből hoz elő jókat; a gonosz ember az ő szívének gonosz kincseiből hoz elő gonoszokat. 
Ugye, ha a szövegkörnyezetét elolvasod otthon majd, arra a következtetésre jutsz, hogy ez egy 
választóvonal, és egy fekete-fehér dolog. A jó ember a hívő ember, az újjászületett ember, aki 
mindig jó dolgokat hoz elő magából. A gonosz ember meg hitvány meg bűnös, istentelen, meg 
gonosz dolgokat hoz elő, a bűnöző, a maffiózó, az álnok!  

De az Ige nem így beszél erről és Jézus sem. Lehetséges-e az, hogy újjászületett keresztényként 
valaki a szívéből hozzon elő gonoszt? Igen. Nem a szellemedből, a szellemed el van választva, el 
van különítve, el van pecsételve Isten számára. A Szent Szellem ott van benned, le van bélyegezve, 
a szellemed úgy van, mint ahogy Jézus van, úgy vagy te is itt a földön. Isteni természet részesévé 
váltál. Így van? Isteni természet van a bensődben, tökéletes a szellemed, nincs már rajta semmi, amit 
változtatni kellene, mert Jézus vére megmosta, megigazított és tökéletes vagy. Halleluja! Ez a te 
igazi éned, ez a te igazi identitásod.  

A lelked azonban nem ilyen. És amikor szívről beszélünk, sokszor a lélekről van szó, vagy a 
kettő együtt, és lehetséges az, hogy keresztény emberek olyan dolgokat csinálnak, tesznek, amik 
gonoszok. A gonosz dolognál nem feltétlenül arról beszélek, ami a legaljasabb, a leghitványabb, a 
legelvetemültebb, hanem egyszerűen, amikor az ember panaszkodik, amikor pletykálkodik, amikor 
keserű, amikor nyafog, hitetlenkedik, ez mind-mind gonosz dolog! Ilyenkor az ember Isten ellen 
beszél, akár tudatlanul, ez mind gonosz dolog. Azt mondja Jézus, hogy a jó ember az ő szívének jó 
kincseiből hozza elő a jókat, a gonosz ember pedig az ő szívének gonosz kincseiből hozza elő. Ez a 
„hozza elő” görög kifejezés a héberben, ez a propheró görög szó. Kivetítjük, nagyon egyszerű a 
meghatározása: előhoz vagy kimond. Ezt eddig még soha nem láttam, pénteken, késő éjjel néztem 
meg ennek a görög szónak az értelmét, és próbáltam ezt magamban kutatni, hogy mit is jelent ez, 
aztán ez a profero, profer, prof, prof, van is egy ilyen szavunk, amit mi is használunk a magyar 
nyelvben is: prof... prof..., profe... prófécia! Prófécia! Aztán megnéztem a görög szavakat, ez Strong 
4393-as számú szó, és ez a gyöke, az eredete a prófécia szónak. A következő számú szavak a Strong 
szótárban, meg az azt követő, meg az azt követő öt szó a görögben a próféciára utal. A következő a 
prophéteia, prophéteuó, prophétés, prophétikos, ezek mind-mind arra utalnak, hogy prófécia, 
prófétál, prófétanő, prófétai, tehát valamilyen módon, a prófétálásra utal.  

Ezt most forgassuk ezt vissza az Igére. Amikor Jézus azt mondja, hogy amikor az ember a 
szívének jó kincseiből hozza elő – prófétálja meg előre a dolgokat –, akkor ez mire utal? Hogyan 
rakod ezt össze a fejedben? Saját magaddal kapcsolatban prófétálod meg azt, amit kimondasz a 
száddal! Miért? Mert a szíved teljességéből szól a száj. Ugye?  

Jézus mondja. A gonosz ember, aki nem Isten Igéjével összhangban beszél, nevezzük ezt így. Ha 
nem Isten Igéjével összhangban beszélsz, azt a Biblia gonosznak nevezi egyébként. Akkor mi van? 
Megprófétálod magadnak azt, amit a szívedből hoztál elő. A kétségeket, a félelmeket, a negatív 
dolgokat, a betegségeket, és látod-e, hogy így tud az ember megbetegedni? Hogy elkezdi a képeket 
forgatni magában, elkezdi ezt kimondani, elkezdi a félelmeket forgatni magában, agyal rajta és 
kimondja és megprófétálja saját magának. Mi egy prófétai nép vagyunk. Ha tudod, ha nem, ha jól 
működteted, ha nem jól működteted. Amit te a szíved teljességéből kimondasz, azt saját magadnak 
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megprófétálod. Az a te jövőd. Amit te most megélsz, amit te most csinálsz, amit te most beszélsz. Az 
a kép, amit te látsz a szívedben, az a holnapod, az a jövő heted, az a következő éved.  

Visszafelé nézve pedig pontos ugyanígy van, ami ma vagy, amit most megtapasztalsz, amit most 
élsz, az a tegnapod, meg a tegnapelőttöd, meg az elmúlt hónapok, évek eredménye. Ezt nem én 
mondom, az Ige mondja. Mi az, amit tenned kell? Változtasd meg a szívedet! Ha ez igaz, márpedig 
igaz. Az ember a hétköznapjaiban, amit megél a gyakorlati életében, az a szívének a teljessége, ami 
valóságba jött. Mindannyian ezek vagyunk. A családunkban, a házasságunkban, a 
gyermeknevelésünkben, a szolgálatunkban, a gyülekezeti életünkben, a munkahelyünkön, a vezetői 
vagy az alkalmazotti, bármilyen jogviszonyban, amit te most, ma megélsz, az a szívednek a 
teljessége. Az a kép, ami kialakult benned magadról, a világról, arról a környezetről, amiben élsz, 
Istenről, az az istenkép, annak az eredménye vagy te most. Az a mentalitás, az a gondolkozás, az 
vagy te.  

A Példabeszédek 23,7 mondja, ahogy az ember gondolkozik a szívében, olyan is ő valójában. 
Nem az a kép, amit mutatunk magunkról, nem az az álca, nem az a képmutatás, nem az a szép, 
vasalt ing, hanem ahogy gondolkozol a szívedben, az vagy te. És ezt nem én mondom, ezt az Ige 
mondja. Döbbenet, nem? S annyira szeretnénk, hogy kívülről jöjjön valami csoda! Jöjjön valami 
természetfölötti erőmegnyilvánulás! Jöjjön valami, mondjon valami bölcset a pásztor, hogy én azt 
megcsinálom, és az jó lesz majd nekem, és akkor megváltozik az életem! De nem ez az út, amit 
Isten elrendelt számunkra, hogy kívülről majd jön valami csoda, és akkor az majd engem előre visz. 
Belül kell megváltozni. Ha szeretnéd a körülményeidet megváltoztatni, változz meg belül! Változz 
meg belül, és akkor meg fognak változni! Egyenes arányú következmény lesz, hogy a körülményeid 
meg fognak változni. Ha valami nem jól működik az életedben, ne a másikat hibáztasd, hogy az ő 
hibája, mert ő volt ilyen gonosz velem, ő beszélt ilyen csúnyán hozzám. Ő volt az, aki 
tisztességtelen volt velem. 

Előfordulnak ilyenek természetesen, hogy nem úgy bánnak velünk, ahogy mi szeretnénk, de 
ahogy te megéled azt, ahogy ő bánik veled, az nem a másiknak a hibája. Mert meg lehet élni a 
bántást úgy, hogy téged az nem befolyásol és nincs rád hatással. A te boldogságod nem attól függ, 
hogy mások hogyan viszonyulnak hozzád, hanem attól, hogy benned mi van, hogy mi a válaszod 
rá? Hogy mi az örömöd forrása? Az az örömöd forrása, ami kívülről jön? Vagy az, ami belül van? 
És mi kell, hogy belül legyen? Fiam, az én szavaimról gondolkodjál! El ne távozzanak a te 
szemeidtől! Őrizd meg ezeket a te szívedben, belül, középen, mert élet lesz ez neked és egész 
testednek egészség! És mindenféle dolognál ezt őrizd meg! Erre vigyázzál! Nem azt a laza, hitvány, 
gonosz mentalitást kell őrizni a szívedben, hogy nehogy megváltozzak. Nehogy megváltozzon az, 
hogy én makacs vagyok és nyakas, és olyan temperamentumos, hogy nem tudom az indulataimat 
kezelni, nem ezt kell őrizned! 

 Ha az Igét kiemeljük a szövegkörnyezetből és csak ezt mondjuk, akkor azt is mondhatnánk, 
hogy amilyen állapotban van a szíved, azt őrizd meg, de nem ezt mondja az Ige. Azt a szívedet 
őrizd meg, ami tele van az Igével, ami tele van Isten beszédével, ami tele van a Felkent szavaival, 
ami tele van hálaadással, ami tele van örömmel, ami tele van túláradással, ami tele van békességgel, 
ami tele van ugrándozással. Halleluja! Szabad a tánc, ami ott belül van, akkor tud ez kívül is 
megnyilvánulni, akkor tud a gyülekezetben a dicsőítés felszabadult örömben lenni, ha benned, ott 
belül az megvan.  

Mert lehet itt kívülről bármilyen talpalávaló zenét csinálni, és lehet itt örvendezni, kívülről jön 
ez, és lehet, hogy az érzelmeidet felkorbácsolja, de belül ugyanolyan vagy. Akkor volt egy érzelmi 
hullám, aztán amikor vége az alkalomnak, mész haza, és megint ugyanúgy vagy egész héten. S 
várod, hogy jaj, vasárnap remélem, valami jó tanítás lesz, valami jó prédikáció, ami felemel engem! 
Remélem, ebből a hétköznapi rossz, lenyomott, lehangolt állapotomból fölemel a dicsőítés, és olyan 
jó ott megnyugodni a dicsőítésben!  

Szomorú, de a gyülekezet nagy része ebben az állapotban van! S ez nem jó. Nem így kellene 
lennie! Hanem ha az öröm benned van, akkor ez egyszerűen csak kicsordul, és akkor az sem zavar, 
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ha így ugrándozol dicsőítés közben, mert benned ez van. Érted? Ez van a szellemedben. Nem 
kívülről várod azt, hogy valaki fölemeljen. Kaptam leveleket, e-maileket, amikor ilyenekről 
beszélek, és ugye ez eléggé nyers meg kemény. Hogy lehet így beszélni? Én azért jártam 
gyülekezetbe idáig, hogy ott, amit elrontottam héten, kapjak egy kis bátorítást, hogy föl legyek 
emelve, és legyek bátorítva, és ne legyek olyan elcsüggedt. Igen, erre van szüksége egy páréves 
kereszténynek, igen, rendben van. De egy 15-20 éve gyülekezetbe járó embernek nem ez kellene 
már, hogy legyen a vágya, hogy valaki őt felemelje, hanem az, hogy ő emeljen fel valakit! Érted a 
különbséget? Nem akarod a huszonöt éves gyerekedet pelenkázni?  

Amit mondasz, azt mondja Jézus, a szív teljességéből szól a száj, ez megmutatja a szívednek a 
teljességét. A káromkodó, a pletykálkodó, a rágalmazó azért mondja azt, amit mond, mert a szíve 
azzal van tele. Mindaz, amit magad körül látsz, az a szívedből jött ki. Mindaz, amit magad körül 
látsz, az a szívedből jött ki. Elmondjam még egyszer? Lehet, hogy ez kellett volna, hogy legyen az 
üzenetnek a címe, hogy minden, amit látsz, a szívedből jött ki. A szívedből előhozod oda, ahol a 
fizikai valóságban látszik. Ha nem tetszik, amit látsz, nem tetszik az életed, nem tetszik az anyagi 
helyzeted, nem tetszik a gyermeked viselkedése, nem tetszik a tested állapota, nem tetszik az anyagi 
helyzeted, akkor mit kell tenned? Túlórát vállalni, elválni, másik asszonyt keresni, másik férjet 
keresni? Kirúgni a gyülekezetből mindenkit, mert nem úgy viselkedik, ahogy kell? Mindenkiben a 
hibát megtalálni, hogy milyen rosszak, milyen rosszak!  

Kell foglalkozni dolgokkal természetesen, amik rajtunk kívül esnek, de Isten szándéka, terve, 
akarata, hogy elsőként mivel foglalkozz? Változtasd meg a szívedet, mert amikor megváltoztatod a 
szívedet, akkor ezek a jó dolgok fognak előjönni. Te milyen ember akarsz lenni? Aki jó kincseket 
hoz elő a szívéből? Akkor legyél engedelmes Istennek! A 23-as verset szeretném felolvasni több 
fordításban is. A héberben több meghatározás van erre a „minden féltett dolognál jobban őrizd 
meg” kifejezésre. Valahogy úgy adja vissza az egyik héber fordítás, hogy mindazzal, amivel őrizni 
tudsz, azzal őrizd ezt a szív állapotot, ezt a tisztaságot, ezt az egyenességet, azt a gerincességet, azt 
a jellemet, ami az újjászületett szellemedben van.  

Az új élő fordítás [NVB] mondja, hogy őrizd a szívedet mindenekfelett, mert ez határozza meg 
az életed menetét. A King James fordítás szerint őrizd meg szívedet teljes szorgalommal, mert 
abból vannak az élet kérdései. A Bővített fordítás azt mondja, hogy őrizd meg szívedet teljes 
éberséggel és mindenekfelett, amit őrzöl, mert abból fakadnak az élet forrásai. Az Egyszerű fordítás 
azt mondja, hogy mindennél jobban őrizd a szívedet, mert abból fakad az élet forrása. Az élet 
forrása abból fakad! Miből fakad? A te szívedből.  

Ó, nem, nem, az én életem forrása Jézusból fakad! De testvérem, ha te nem vagy Jézusban, ha az 
Ő beszéde nincs benned, akkor itt megbukott a dolog! Természetesen életünknek minden forrása, 
anyagi forrásunk, egészségünk, a békességünk forrása, a vigasztalásunk forrása Ő, de ahhoz, hogy 
kapcsolódási pontunk legyen, összeköttetésben kell lenni, az Ő beszédének bennünk kell lennie.  

Azt mondta Jézus, ha énbennem maradtok, kérjetek, amit akartok, minden meglesz nektek. Érted 
ezt az összefüggést? A Complete Jewish Bible fordítás azt mondja, hogy minden felett óvd szívedet, 
mert ez az élet következményeinek forrása. Az életed következményeinek a forrása a szíved. Őrizd 
a szívedet, ami tele van az Igével, ha nincs tele, akkor meg töltsd meg!  

Ahhoz ó, hogy erről még mélyebb, még nagyobb és még jobb megértést kapjunk, én úgy hiszem, 
hogy meg kell látnunk és meg kell ismernünk azt, hogy a szívünk hogyan működik. Nem a 
kardiológushoz kell elmenni elsősorban, a szívsebészhez, hogy hogyan pumpálja a vért a szív, 
hanem azt a bensőt, amit a Biblia szívnek nevez. Ahogy Isten meghatározza és értelmezi a szívet, 
ahogy Isten mondja meg, hogy hogyan működik a szíved, ez az, amire igazából nekünk oda kell 
figyelnünk.  

Az 1Mózes 6-ban az 5-ös vers az első előfordulási helyét mutatja meg annak, ahol a szív szó 
szerepel a Bibliában. Ugye többször hallottátok már tőlem és Istvántól is, hogy a Bibliában az első 
előfordulásnak a helye egyben egy bibliaértelmezési alapelvet is, amilyen értelemben ott szerepel, 
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az az egész Biblián végigvonul. Az Ószövetségben a szív kifejezés itt szerepel először az 1Mózes 
6,5-ben. Aztán majd meg fogjuk nézni, hogy az Újszövetségben hol szerepel először.  

1Mózes 6,5. 
5. És látá az Úr, hogy megsokasult az ember gonoszsága a földön, és hogy szíve 

gondolatának minden alkotása szüntelen csak gonosz. 
Azt mondja, hogy szíve gondolatának minden alkotása gonosz. Isten itt összeköti az ember szívét 

a gondolatával. A szívnek a gondolatával. A gondolat szó itt a héberben nagyon érdekes és nagyon 
sok angol fordítás is úgy adja már ezt vissza, ami pontosabb.  Gondolat, elgondolás, elképzelés, 
ötlet, terv és cél és kivitelezés, ezek a szinonim kifejezései, illetve ezeket érti a héberben e szó alatt. 
Úgy is mondhatnánk ezt az Igét, hogy azt mondja Isten itt: És látá az Úr, hogy megsokasult az 
ember gonoszsága a földön, hogy szíve képzelete, a szívében lévő képek minden alkotása szüntelen 
csak gonosz.  

Tehát a szíved össze van kötve a képzeleteddel. A szíved össze van kötve azzal, hogy miken 
képzelődsz, de más kifejezéssel úgy is mondhatnánk, hogy amiket látsz. Nem fizikai értelemben, 
hanem amit belülről látsz.  

Mi azt gondoljuk, és a modern pszichológia is azt mondja, hogy a képzelet csupán az elmében 
létezik. Hogy az elménk az agyunknak különböző biológiai, kémiai hatásai alapján működik.  

Becsukom a szemem és elképzelek egy autót, egy piros autót, aztán egy sárga házat, aztán a 
tengerpartot. Elképzelem és akkor megjelenik a kép előttem. Ki az, aki ezt nem tudja megcsinálni? 
Mindenki képes erre. Miért? Mert így vagyunk megteremtve. Azonban a Biblia nem csak az 
elmebeli képekről beszél, hanem a szívben lévő képekről is. Ezek a szívben lévő képek azok, 
amikről beszélt a Példabeszédek is, és amikről beszélt Jézus is a Lukács 6,45-ben. Igazából két szó 
van a gondolatra, több is, de ami a leginkább összefoglalja a görögben ezt a szót. Az egyik az 
értelmi logika mentén használt gondolkozásmód, ez a dialegismos, ebből ered a logika szó. Ezt 
használjuk mi a fejünkben.  

Logikusan gondolkozunk, hogy ha kint hideg van jobb lesz, ha felöltözök, hogy ne fázzak. Mi 
kell ehhez? Logikus gondolkozás. Van, akinek több van, van, akinek kevesebb, ez volt a zárójeles 
vicces dolog. Aztán van egy másik szó, ez a dianoia, ami tud képeket alkotni. Tudsz képeket alkotni 
nemcsak az elmédben, hanem tudsz képeket alkotni a szellemedben is.  

Figyelj, mert ez a mai nap üzenetének a lényege, amit szeretném, ha megértenél.  A nyugati 
világban az iskolarendszer, maga a tanítás és a tudás átadása ezen a logikai érveléses megfigyelésen 
alapul. Ez egy fejtegetés, tanulmányozás, analizálás, elemzés alapú tanulás, ahogy tanultál te is az 
iskolában. Már kisiskolás korodban, de a középiskolában, főiskolán, egyetemen is ezt tanítják, és 
ezt tanították nekünk. Ezzel nincs különösebben probléma, viszont a közel-keleti tanításmód 
máshogy fejezi ki önmagát, máshogy tanít, mert nem a logikát használja arra, hogy megtanítson 
valamit, hanem képeket tanít, hogy a képek alapján láss meg valamit.  

Ha megfigyeled Jézus tanításait, milyen sokszor mondta azt például Isten országáról, hogy Isten 
országa olyan, mint a kovász. Mi ez? Ez egy kép, nem? Isten országa olyan, mint a tengerbe kivetett 
háló. Úgy van? Isten országa olyan, mint a mustármag. Miért használt Jézus ilyen példákat, Ő, mint 
rabbi, mint tanító? Mert így képekben tanított. Mert egy kép többet mond ezer szónál. Amikor azt 
mondom neked, hogy hangot elektromos jellé átalakító készülék. Na, mi az? Nem tudod. Mutatok 
egy képet, látod a különbséget? Ez a kép, amit megmutatok neked. Melyik az, ami könnyebben 
megmarad benned? Melyik az, amit könnyebben tudsz memorizálni? Melyik az, amit könnyebben 
meg tudsz érteni? Tanítják ezt mindenféle módon, jobb agyfélteke és bal agyfélteke, és mindenféle 
ilyen dolgok vannak, de ezzel én nem foglalkozom.  

Én azzal foglalkozom és téged is arra bátorítalak, hogy az Ige legyen az, amivel foglalkozzunk. 
Nem mondom, hogy azokkal kapcsolatban minden rossz. De, amikor Jézus azt mondta például, 
hogy Isten országa olyan, mint a kovász, akkor el lehet gondolkozni, hogy a kovász milyen? Mit 
csinál a kovász? Ez egy hasonlat, és akkor ezt nagyon-nagyon sokrétűen lehet tovább pörgetni a 
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fejedben, hogy a kovászt mire használod és fölteszel magadban kérdéseket, hogy miért így mondta 
ezt.  

Így az ember szívében, ahogy ezeken a képeken gondolkozik, megjelenik a hit, főleg akkor, ha 
Isten mutat és mond valamit azzal kapcsolatban, hogy én milyen vagyok, hogy te milyen vagy. Ott 
van az az igevers – erről a gyógyulás sorozatban sokszor mondtam, de legtöbbször lehet, hogy 
túlfutott az elméden és nem értetted meg: Aki a mi bűneinket maga vitte fel a testében a fára, hogy a 
bűnöknek meghalván az igazságnak éljünk, akinek a sebeivel gyógyultatok meg. Igen és ámen! 
Hányszor hallottad? Tízszer, százszor, ezerszer, tízezerszer? Hányszor elmondtad? Mindez 
önmagában kevés. Miért? Mert nem a logikával kell ezt neked értened, hanem látnod kell a 
szíveddel, hogy te meggyógyultál. Érted a különbséget? 

 Mondhatod, mondhatod a logikai elmebeli megfontolással, megtanulhatod kívülről, álmodból 
fölébresztve is mondhatod, és nem érsz el eredményt. Miért? Mert nem látod a szíveddel.  

Honnan jön elő a jó kincs? Honnan jön elő a gyógyulás? Jézus mit mondott? Ó, majd az elmédből 
előjönnek a jó dolgok! Nem, a szívedből hozod elő a jó kincseket. A szívedben mi van? Kép!  

Amikor azt mondom, hogy mikrofonállvány, akkor mi jelenik meg előtted egy mikrofon állvány, 
vagy pedig a betűk egymás mellett? Hát persze, hogy egy kép jelenik meg előtted! 

 Amikor azt mondom, hogy gyógyulás, mi jelenik meg előtted? A gyógyulás jelenik meg előtted, 
hogy én gyógyult vagyok. Ez kellene, hogy megjelenjen, nem pedig az, hogy én hallottam már erről 
és ez nekem valahol kívül van, valahol messze van, talán-talán valahogy ezt megértem.  

De látnod kell, a szellemedben, a szívedben látnod kell, és akkor a tied! Amikor kimondod azt a 
képet, amit látsz, akkor jön az, hogy megprófétáltad magadnak, amit mondtál. Nagyon sokszor az 
emberek látják magukat betegen, ugyanígy, ugyanezzel a részükkel, a szívükben. Látják magukat 
depressziósan, mint egy elhanyagolt, kivert kutyát látják időnként magukat, szerencsétlennek, és 
sajnáltatják magukat.  

Az önsajnálat ezért annyira gonosz és bűnös, egy gonosz dolog, nem tudom más szóval mondani, 
mert egy képet mutat, egy képet fest rólad, egy hamis képet. Egy újjászületett kereszténynek soha-
soha nincs joga ahhoz, hogy sajnáltassa magát! Miért? Mert Istennek más képe van rólad, meg 
rólam. Az Ő képe az, hogy jó tervet, jó befejezést szánok neked. Az Ő képe az rólad, hogy 
megáldottalak téged, hogy meggyógyítottalak téged, felemeltelek téged, megdicsőítettelek téged, 
felkentelek téged! Ez az Ő képe, és amikor nem ezt látod a szívedben, hanem ennek az ellenkezőjét, 
meg a betegséget, meg a hiányt látod, akkor gonosz dolgot csinálsz a szívedből, mert azt hozod elő. 

 Ha újjászületett keresztényként betegség van a testedben, megkérdezheted saját magadtól, hogy 
hogyan nézel magadra? Ó, én egy beteg ember vagyok most, akinek szüksége van gyógyulásra és azt 
várom, hogy legyen valamiféle gyógyulás a testemben! Kézrátétel, imádság, vagy bármilyen módon 
jöjjön valami csoda, jöjjön valami érintés, hogy meggyógyuljak! Ez egy teljesen téves kép az 
újszövetségi keresztény ember számára. Mit mond az Ige? Nem azt a képet festi rólad, hogy te 
beteg vagy és szükséged van gyógyulásra, Ő azt a képet festi rólad, hogy te meggyógyultál, te 
egészséges vagy. Az a betegségtünet az kívül van, és neked belülről, amikor ezt az egészséget 
megéled, hogy látod ezt a képet, akkor azt prófétálod meg magadnak, hogy helyre áll a tested.  

Tehát, ahogy gondolkodsz magadról, beteg vagyok, szükségem van gyógyulásra, vagy pedig úgy, 
hogy én egészséges vagyok és vannak ezek a tünetek, de ezeket én legyőzöm az Ige által, Jézussal 
együtt, a Szellem erejével ellene állok ezeknek, hatalmat gyakorolok felettük.  

Mert az én képem magamról nem az, hogy beteg vagyok és meg kell gyógyulnom, hanem az az 
én képem, hogy én egészséges vagyok és nem engedem ezt a betegséget, hogy uralkodjon rajtam. 
Érted a különbséget?  

A gyarapodással mi a helyzet? Ó, én olyan istenien szegény vagyok, jó lenne, ha jönne valami 
gazdagság hozzám. Téves elképzelés keresztények számára. Nem így kell gondolkozni! Én áldott 
vagyok, Jézus Krisztusban! Sőt minden áldással meg vagyok áldva. Meglesz nekem az, amit 
akarok, mert a szívemnek a teljességéből, bőségéből hozom elő a jó dolgokat, mert a szív bőségéből 
szól a száj.  
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Így működik a szív és így működik a hit. Lehet mondani fejben ezerszer, meg tízezerszer, de a 
hit az micsoda? Egy másik definíciót hadd hozzak, nincs így benne szó szerint az Igében, de úgy 
hiszem, hogy bibliai és igei. A hit az a kép, amit látsz a szívedben, amit látsz benne magadban, 
magadról, a körülötted lévő dolgokról, amit elvársz, amit remélsz. A reménylett képeid valósága a 
hit. 

 Ó, elfogyunk, ó tönkremegyek, jaj, nem tudom mi lesz velünk! Ez is egy fajta hit, csak ez 
negatív irányú. Jön a nyafogás, jön a panaszkodás, jön a nyifogás, de hát a világ azért nem így 
működik, Attila, jó lenne, ha fölébrednél! Ó, hát a világ olyan gonosz!  

Igen, de akkor te a világ szerint élsz!  Egyébként látom én is, hogy a világ nem jó, nem is lesz 
jobb, sőt rosszabb lesz. Nem azért, mert ez a világról alkotott képem, mert én ezt így gondolom, 
hanem az Ige mondja azt, hogy a világban egyre nagyobb lesz a gonoszság, a kilátástalanság, a 
félelem, a depresszió. De engem ez nem érdekel, mert bennem meg élet van, és ezt az életet én elő 
tudom hozni tök mindegy, hogy mi van a világban. Mi az, amit látsz? Isten képeket adott.  

Zsoltárok 128,2–4.  
2. Bizony, kezed munkáját eszed! Boldog vagy és jól van dolgod. 
3. Feleséged, mint a termő szőlő házad belsejében; fiaid, mint az olajfacsemeték asztalod 

körül. 
4. Ímé, így áldatik meg a férfiú, aki féli az Urat! 
Mi ez, ha nem egy kép lefestése? Feleséged, mint termő szőlő. Mi ez? Egy kép. Isten így szól 

hozzánk. Van itt egy igevers a gyermekeinkkel kapcsolatban is: a gyermekeid, a fiaid, mint olajfa 
csemeték asztalod körül. Az olajfa sok mindent jelképez a Bibliában, az olaj a kenetre utal. 
Felkentek az én gyermekeim. Ezt látod, vagy azt, amit a fizikai szemeiddel látsz, és a fizikai szemed 
látása hatást gyakorol a szívedre, és ennek az eredményét őrzöd a szívedben? Ezek pedig gonosz 
dolgok, ezért az jön ki belőled és azok teremnek rossz gyümölcsöket. Érted az összefüggést, a 
következményeket?  

Zsoltárok 103,11–12.  
11. Mert amilyen magasan van az ég a föld felett, olyan nagy az Ő kegyelme az Őt félők 

iránt. 
12. Amilyen távol van a napkelet a napnyugattól, olyan messze veti el tőlünk a mi 

vétkeinket. 
Mi ez, ha nem egy kép? Nekünk pedig elmélkedni, gondolkodni kell azokon a képeken, 

amelyeket Isten adott. A bűneinket kelettől nyugat irányába mikor éred utol? Soha, olyan messze 
vannak a vétkeid tőled. Testvéreim, ezen kell elmélkedni! Ezt jelenti az Igén való gondolkozás, 
hogy ezeket a képeket forgatod magadban, ezekhez a képekhez még hozzá társítasz más bibliai 
képeket is. Ezeket összerakod, kérdéseket teszel föl magadban, elképzeled, és meglátod, hogy ez 
vagyok én, mert ezt mondja rólam Isten! Így beteljesítem a Példabeszédek 4,20-at: Fiam, ne 
távozzanak el az én beszédeim a te szívedtől! Így teljesedik be az Ige az én életemben, hogy a 
szívemből előhozom a jó kincseket, a jó dolgokat, és gyarapodás, áldás, siker követ engem minden 
lépésemben, és már ugrálni tudnék. Halleluja! 

 Meg kell érteni, hogy a szíved így működik! Egy téves elképzelés, hogy: könyörgök, 
könyörgök, könyörgök! Nagyon nem szeretem ezt a kifejezést! Én nem könyörgök Istenhez 
semmiért, Ő már megáldott engem, áldott vagyok! Soha nem szerettem ezt a kifejezést. Amikor én 
könyörgök Istenhez, könyörgök Istentől valamit, akkor én abban a szerencsétlen, nyomorult 
állapotban vagyok, hogy nem értem az Igét, az Igének sokszor nem értem a lényegét. Nem maga a 
kifejezés, ami zavar engem, hanem ami sokszor mögötte van, ahogy az emberek ezt a szót 
használják, hogy én vagyok a szerencsétlen, nyomorult, senki, miközben az Ige nem ezt mondja 
rólam.  

El tudom képzelni, hogy Isten ott van a trónon és azt mondja, hogy te mit könyörögsz? Én már 
odaadtam mindent! Miért vagy ilyen hitetlen? Miért helyezed magadat ilyen szerencsétlen 
állapotba? Nem én helyeztelek téged abba, hogy neked koldulnod kellene tőlem! Hát te király vagy, 
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te pap vagy, te vagy az én hercegem, te vagy az én hercegnőm! Egy herceg koldul az apjától? Apám 
adjál már egy kis kenyeret reggel, hadd egyek! Nem, nem összeegyeztethető. Érted a különbséget? 
A hited megváltozik, a képed megváltozik magadról, ha nem egy koldust látsz magadban, hanem 
látod azt, hogy te Isten fia vagy! Ez is egy kép, hogy én Isten fia vagyok! Én Isten gyermeke 
vagyok! Ez egy kép. Gondolkodj ezen, hogy mit jelent! Ha nem gondolkozol rajta nem fog élővé 
válni a számodra.  

Ő közel van hozzám, én közel vagyok hozzá, olyan kapcsolatom van vele, ami egyedi. Persze 
neked is az van, ami nekem, de akkor is egyedi, mert én személyesen Őhozzá tartozom. Te is 
személyesen Őhozzá tartozol. Te nem egy olyan ember vagy, aki bűnös vagy, aki meg vagy váltva! 
Te Isten gyermeke vagy, újjászülettél, új teremtmény vagy! Ha ezt látod a szellemedben, látod a 
szívedben, akkor mi bajod lehet? Akkor ez túlárad belőled, s tudsz reménységet adni másoknak, 
azoknak, akiknek ez még nincs meg, azoknak, akik el vannak keseredve, azoknak, akik 
panaszkodnak, meg nyafognak, meg kétségbe vannak esve – akár hívők, akár hitetlenek.  

Mi az, ami ide helyez minket, ebbe az állapotba? Egy másfajta gondolkozásmód. Egy másfajta 
mentalitás. Nem véletlenül mondja, az én számomra szigorú parancsszó ez a Róma 12,1–2-ből, 
hogy változtasd meg a gondolkozásmódodat. Mert ha nem teszed, úgy fogsz viselkedni, úgy fogsz 
gondolkozni, és így azokat az eredményeket fogod elérni, mint a világ. De ha megváltoztatod a 
gondolkozásmódodat, összhangba hozod az Igével, akkor minden lehetséges neked! Ott vagy a 
szőlőtőkén, a szőlővesszőn, gyümölcsöt teremsz könnyedén, erőlködés nélkül. Így lehet erőlködés 
nélkül megváltozni, hogy képeket forgatsz a szívedben, a szellemedben, a lelkedben, ott bent 
mindenestől.  

Képeket látsz magad előtt. Nem a válás képeit, meg nem a harag képeit, nem a veszekedés 
képeit, nem a hiány képeit, nem a zúgolódás képeit, nem a kilátástalanság képeit. Ezek kívül 
vannak. Lehet, hogy kívül ezek vannak és a fizikai szemeddel ezt látod kívül, és lehet, hogy a 
fizikai szemeddel, meg az érzékeiddel mást látsz a testedben, de a szellemedben levő képekben, 
ahogy gondolkozol a képzeletedben, ott azt kell látnod, amit az Ige mond rólad! Ha ez megvan 
neked, akkor semmitől nem kell félned, semmitől nem kell tartanod, akkor minden lehetséges 
neked, akkor minden problémából kijössz!  

Nem mondta az Ige sohasem, Jézus sem mondta, hogy könnyű lesz az út, azt mondta, hogy 
nehéz és zötyögős lesz, sőt azt is mondta, hogy a világ gyűlölni fog titeket, meg sötétség van a 
világon, de én mindenkor veletek vagyok, mindenen átvezetlek benneteket. Ezt mondta, ugye, 
Jézus? Halleluja!  

A képzeleted tehát össze van kötve a szíveddel. Ha képzelődsz dolgokon, akkor ez Isten 
szemében olyan mintha már megtetted volna. Ó, Attila most elvetetted a sulykot, eddig is furcsa 
volt, amiről beszéltél, de most ezt most már ne mondjad már! Ha én elképzelek valamit és 
képzelődök valamit az olyan mintha megtettem volna, tényleg Isten ezt mondja?  

Nem én mondom ezt, ezt Jézus mondta! Nem szeretik hallani ezt az Igét a kedves testvérek, de a 
Máté evangélium 5. fejezet 28-as versben ott van. 

Máté 5,28. 
28. Én pedig azt mondom néktek, hogy valaki asszonyra tekint gonosz kívánságnak okáért, 

immár paráználkodott azzal az ő szívében. 
Abban a képben, amit látsz. Most nem arról van szó, hogy átfut az agyadon valami, nem arról 

van szó, hogy eszedbe jut valami, nem arról van szó, hogy valami gondolat jön-megy, mert nincs 
erre ráhatásunk, hogy milyen gondolatok közelítenek hozzánk. De, amin képzelődsz, amiket 
megengedsz, hogy az elmédben pörögjenek, amiket megengedsz, hogy a szívedben forogjanak, 
hogyha megengeded ezeket a képeket, hogy időt töltsél rajta, az már a te felelősséged.  

Ha megengeded, hogy ezek a képek az elmédben pörögjenek, hogy a szívedben forogjanak, ha 
időt töltesz vele, az már a te felelősséged. Amikor így teszed, akár jó dolog, akár rossz dolog, az 
Isten szemében olyan, mintha már megtetted volna. Nagyon sokszor hallottam a világban, hogy azt 
mondják a férjek, amikor megnéznek dekoratív hölgyeket, meg fütyörésznek, hogy hűséget 
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fogadtam, nem vakságot. Egy pár kollégámmal összeakasztottam ezen a bajszomat. Nem szeretem 
ezt a kifejezést, ez egy gusztustalan, rossz vicc. Nem! Nem értek egyet, keresztényként meg főleg 
nem. Természetesen az ember nem vakul meg attól, hogy megnősül, vagy férjhez megy. Hála 
Istennek! De, amikor képeket megengedsz magadnak, az Isten szemében olyan, mintha megtetted 
volna.  

Természetesen fizikai értelemben sokszor ez nem történik meg, sem a házasságtörés, sem az, 
hogy lekeversz egy pofont a gyereknek, sem az, hogy átdobod a kutyapiszkot a szomszédba, meg 
egy csomó minden eszébe jut az embernek. Olyan kis ártatlanok vagytok, hogy azt mondjátok, 
nekem ilyesmi nem jutott eszembe sohasem! Olyan jó, hogy nem látom a gondolataitokat! Főleg, 
hogy mit gondoltok rólam most! Amikor képzelődsz dolgokon, értelemszerűen nem azért veszélyes 
dolog, hogy nehogy megtudja a szomszéd, vagy nehogy megtudja a feleség, vagy a gyerek, vagy a 
pásztorod, vagy valaki, hanem azért, mert neked tesz rosszat. Mert ha megengeded ezeket a képeket 
és azt, hogy ezen időt töltsél, akkor előbb-utóbb úgy telítődsz vele, hogy az már kibuggyan belőled. 
Megprófétálod magadnak azt, amit nem szeretnél.  

A következő üzenet az lesz, hogy a kísértésnek hogyan lehet ellenállni. Nagyon egyszerűen 
ellene lehet állni a kísértésnek: nem gondolsz rá. Ha nem gondolsz rá, akkor nincs kísértés! Ennyi! 
Egyszerű mondani, ugye? Ha nem gondolsz a hiányra, nem gondolsz a betegségre, nem gondolsz a 
halálra, nem gondolsz a fájdalomra, nem gondolsz a nyavalyára, akkor téged nem tud megkísérteni. 
Tehát ami a szívedben van, az a képzeleted, és az olyan mintha megtetted volna. A képzelet olyan, 
mint az, amit megteremt. Ezt elmondom még egyszer. A képzeleted egy olyan dolog, ami 
megteremti azt, amit képzelsz a szívedben. Testvérem, ez nem egy pszichológiai, meditációs, 
távolkeleti tan, hanem ez Isten Igéje. Ez a Biblia Igéje! Amikor álmodozol valamiről, amikor 
sóvárogsz valami után, amikor kívánsz valamit, akkor a logikádat használod? Amikor sóvárogsz 
egy új autó után, sóvárogsz egy házastárs vagy gyermek után, sóvárogsz egy szolgálat után, vagy 
sóvárogsz valamiféle anyagi áldás vagy bármi után, vagy álmodozol valamiről, vagy kívánsz 
valamit, akkor a logikádat használod? Nem! Nem a fejedet használod, hanem a képeket használod a 
szívedben! A szívedet használod! A képzelőerődet használod! Ezt Isten így alkotta meg az 
emberben és így működik az ember szíve.  

Ezért mi az, amit a sátán támad? Mi az, ami ellen a sátán van? Ezek ellen a képek ellen, mert az 
ő képeit akarja beléd helyezni. Azt akarja, hogy az ő hazugságait forgasd magadban, hogy 
elképzeld. Azt akarja, hogy az ő mocskos dolgain elmélkedj, gondolkodj, mert így lesz ez a kép a 
tiéd. A sátán azt akarja tönkretenni, ami eredetileg Istentől adatott nekünk, hogy azáltal jussunk 
előbbre. Ha megfertőzi a sátán a képzeletedet, akkor megfertőzi a szívedet. Mindegy, hogy hívő 
vagy, vagy nem hívő!  

Amikor a szívről beszélek, akkor nem a szellemedről beszélek. A szellemed el van különítve, 
tökéletes, nem fér hozzá a sátán. Egy-két szabadítószolgálatos testvérnek hadd mondjam el, hogy a 
szellemedben nem lehet démon, ha újjászülettél. A lelked azonban meg lehet fertőzve. A lelked 
lehet démonikus elnyomás alatt, a tested is. De a szellemed nem, mert az Isten számára elpecsételt. 
Ez olyan, mint amikor a nagymama elrakta a befőttet, celofánt rakott rá, még viasszal is körbekente, 
és az se ki, se be. Persze a szellem kifelé kijön, de befelé a sátán nem tud hozzáérni. Ha a sátán 
megfertőzi a képzeletedet, akkor megfertőzi a szívedet. Ha megelevenedik ez az életedben, akkor 
beteljesedik, amit Jézus mondott, hogy az ember az ő szívének gonosz dolgaiból hoz elő gonosz 
dolgokat. Amikor a betegségen, nyavalyákon aggódsz, meg ez a kép van magadról, akkor az egy 
gonosz dolog. Nem feltétlenül te vagy gonosz ember. Nem feltétlenül vagy aljas ember, aki 
elvetemült, csak a rossz dolgokon gondolkoztál. Így megteremted magadnak a rossz, gonosz dolgot. 
Erről beszélt ott Jézus többek között. Az Újszövetségben hol van az első előfordulása a szívnek? A 
Máté 5,8-ra lapozzatok. A boldog mondások, vagy az áldásmondások. 

Máté 5,8. 
8. Áldottak, akiknek szívük tiszta: mert ők az Istent meglátják.  
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Vagy boldogok, akiknek a szívük tiszta, mert ők az Istent meglátják. Itt már a szív össze van 
kapcsolva a látással. A fizikai értelemben vett látásról van szó? Nem! Itt a szíved, a képzeleted 
össze van kapcsolva a szellemi látásoddal. A hit is egy látás. Akiknek a szívük tiszta, az Istent 
meglátják. Lehet ezen is gondolkozni, hogy mit látsz a szívedben. Jó dolgokat látsz? Akkor azt 
fogod előhozni! Milyen képed van magadról? Milyen jövőképed van? „Hát, majd lesz valahogy!” 
Vagy pedig látod magadról azt, hogy az életed előrefelé halad. Látod azt, hogy a szolgálatod nem 
bukik el. Látod azt, hogy bármi is jön, te szilárdan meg tudsz állni, mert te Jézussal együtt vagy. Ezt 
látod magadban? És azt, hogy a gyarapodás útján vagy? Hogy több van, mint elegendő? Most, még 
ha a fizikai szemeddel nem is látod, de a szívedben látod ezt? Ha nem, akkor lásd meg, mert akkor 
teljesedik be! Nem véletlenszerűen! Isten ezt így tervezte, testvérem. Hiszek a csodákban, nagyon 
jó dolog, hogy történnek csodák velünk. De nem az a legjobb. Isten nem arra teremtette az embert, 
hogy csodáról csodára járjon, napról napra, hétről hétre.  

Amikor csodákra van szükséged, akkor nem abban a látásban jársz, nem a szíved termi meg az 
áldásokat, nem a szíved termi meg a gyógyulást, meg a bőséget meg a békességet, meg a túláradást, 
hanem kívülről kell jönnie valaminek. Isten kénytelen belenyúlni az életedbe kívülről, hogy segítsen 
neked, mert annyira szeret. Ő ezt megteszi! Számtalanszor megtette, és ezután is meg fogja tenni, 
ne aggódj! De eredetileg Isten normája az, hogy te az Ő alkotása vagy, ahogy te az Ő 
hasonlatosságára lettél teremtve, úgy cselekedd meg és teremd meg azokat a dolgokat, ahogy Ő is 
megtermi. Mert mi az Ő képmása vagyunk, és Isten is így csinálja ezt. A szívében van egy kép, 
teljes ezzel, bár nem tudom, hogy Istennek mennyit kell gondolkoznia valamin, hogy az igazán 
teljes legyen benne. Gondolom, hogy ez neki sokkal gyorsabban és könnyebben megy. Nem tudom, 
hogy mennyit agyalt a föld megteremtésén. De volt benne egy kép és a szíve teljességéből szólt. És 
mi történt? Meglett! Így működik a hit! Nem azt csinálta, hogy mondta, mondta, mondta, 
gondolkozott rajta, aztán mondta, mondta, mondta, és akkor talán majd most már elhiszem, hogy 
akkor meglesz és akkor meglett. Sok keresztény pedig pont ezt csinálja, mert félreértette a 
hitmegvallás üzenetét. Vagy éppen félretanították. Mondani kell, csak mondjad, mondjad ész 
nélkül. Nem!  

Meg fogom neked mindjárt mutatni Ábrahám életét, hogy pont az ellenkezőjéről van szó. 
Pontosan arról van szó, hogy képeket kell magadban látnod, és amikor ez megvan, akkor kimondod, 
és megvan neked. Gyorsan. Nem hosszú évekig mondogatod, nem évtizedekig mondogatod, aztán 
majd végre elhiszed, hanem elhiszed, aztán kimondod és meglesz. Ez a bibliai út! Nem pedig 
fordítva! Ami miatt sok keresztény kudarcot vallott, ami miatt sok keresztény kiábrándult, ami miatt 
sok kereszténynek ez nem működik, az pont ez, hogy mondja, mondja ész nélkül, a fejéből, 
logikából. Mondja, mondja, hogy hitben megvallom, hitben megvallom, de nem látja a képet. Mert 
nem a fejedből jön ki a gyógyulás, nem a logikádból jön ki a bőség, hanem a szíved teljességéből.  

Ezen kell dolgoznod, a kép kialakításán, amit Isten mutat és mond rólad. Ezen kell dolgoznod! 
És amikor ez megvan és kimondod, akkor úgyis az lesz a következménye, hogy ha bőségben van a 
szíved, akkor, amiben hiszel, úgyis ki fogod mondani, és akkor az meglesz. Miért? Mert Jézus ezt 
mondta! Az ember az ő szívének jó kincséből hozza elő a jókat, mert a szív bőségéből szól a száj. 
Nem a száj bőségéből kialakul majd a jó szív. Remélem, értitek. Nincs baj a megvallással, hiszek a 
megvallásokban, én is teszem és cselekszem. Sokszor mondunk ki dolgokat úgy, hogy nincs még 
bennünk az a kép. Ne hagyd ezt abba, mert amikor mondod az Igét, akkor hallod az Igét és ez segít 
a kép kialakításában. De amikor csupán ez egy mechanikus, gépies elmebeli döntés, vagy elmebeli 
törvény, hogy ezt nekem így kell csinálni, és akkor elérem – az nem működik. Miért? Eddig sem 
működött! Bezzeg, amikor féltél, amikor aggódtál egy éven keresztül dolgokon és egyszer csak 
kimondtad a szádon, hogy jaj, elesek, eltöröm magam, akkor hirtelen meglett. Könnyen! Jaj, 
meghalok. Nem! Nem kellene ezt így mondani! A Máté 5,8 még egyszer: 

Máté 5,8. 
8. Áldottak, akiknek szívük tiszta: mert ők az Istent meglátják. 
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Mit látsz a szívedben? Ha nem tetszik az, amit látsz, akkor változtasd meg, amit látsz! Ha nem 
tetszik az, amit látsz kívül, akkor változtasd meg azt, amit látsz belül! Érthető az üzenet, ugye? Ha 
nem tetszik neked az, amit kívül látsz magaddal kapcsolatban, a másikkal kapcsolatban, a 
gyülekezettel kapcsolatban, akárkivel, akármivel kapcsolatban, akkor változtasd meg, amit a 
szívedben látsz! Változtasd meg a képzeletedet! Amikor az Igén elmélkedünk, azt képekkel kell 
tennünk. Nem logikai felfogás alapján. A Zsoltárok 1-ből felolvastam a számomra kedves Igéket, 
elolvasom még egyszer, mert itt is egy képről van szó. 

Zsoltárok 1,2‒3. 
2. Hanem az Úr törvényében van gyönyörűsége, és az Ő törvényéről gondolkodik éjjel és 

nappal.  
3. És olyan lesz, mint a folyóvizek mellé ültetett fa, amely megadja gyümölcsét a maga 

idejében, és levele nem hervad el; és minden munkájában sikeres lészen.  
Látod-e magad ilyennek? Látnod kell magad ilyennek! El kell ezt képzelned, látnod kell magad, 

amint nem hervadsz el, amint bőségben élsz, amint a válság ellenére is áldott vagy! Látnod kell azt, 
hogy meghozod a gyümölcsödet! Ámen! Ha ezek a képek nem élnek benned, akkor nem cselekszed 
meg a Róma 12,2-t, hogy változtasd meg a gondolkodásmódodat. Az Ige itt erre is utal, hogy 
változtasd meg a képeket és ne mondogasd már tovább, hogy olyan szerencsétlen vagyok, olyan 
nyomorult vagyok, olyan egyedül vagyok, senki nem szeret! Dehogynem, csak nem látod! Lásd 
meg! 

Ábrahám, 1Mózes 12,1‒3. Mindenki fejből tudja idézni az Ábrahám áldását, hogy megáldván 
megáldalak, áldás leszel, odaadom neked azt a földet stb. Aki nem tudja, nézzen utána, aki nem 
hiszi, járjon utána. Ahogy mondani szokták. Tehát Ábrahám áldott volt! Milyen áldás az, amikor 
nem lehet valakinek gyereke? Gondolkoztál-e már ezen? Áldott volt, de nem volt gyermeke! Idős 
volt és nem volt gyermeke. Istennek azonban volt egy képe róla. Amit Isten tett, amivel Isten 
Ábrahám hitét felébresztette, az volt, hogy azt a képet, ami Istennek volt Ábrahámról, azt odaadta 
Ábrahámnak, hogy figyelj, te is lásd azt, amit én látok rólad! Itt csatlakozunk be a történetbe, mert 
nagyon hosszan lehetne erről beszélni. Az 1Mózes 13,14-es igeverset nézzük meg, sok minden után 
vagyunk már, de azt mondja itt az Úr Ábrahámnak, ekkor még Ábrámnak hívták:  

1Mózes 13,14‒16. 
14. Az Úr pedig monda Ábrámnak, minekutána elválék tőle Lót: Emeld fel szemeidet és 

tekints arról a helyről, ahol vagy, északra, délre, keletre és nyugatra.  
15. Mert mind az egész földet, amelyet látsz, néked adom, és a te magodnak örökre.  
Ábrahám biztos vakarta a fejét, hogy Isten félrebeszél, hiszen nincs is magom. 
16. És olyanná tészem a te magodat, mint a földnek pora, hogyha valaki megszámlálhatja a 

földnek porát, a te magod is megszámlálható lesz.  
Mondhatni azt, ha nagyon viccesre akarnám venni, hogy menjünk ki a játszótérre, egy marék 

homokot fogjál csak meg és számold meg. Egy marokkal! Azt mondja itt Isten Ábrahámnak, hogy 
nézz északra, délre, keletre, nyugatra! Nem tudom, mennyire tudjátok, Izrael nagy százaléka 
sziklasivatag. Kő van, meg por mindenfelé. Vannak bőségesen termő helyek is, meg abban az 
időben is voltak. De egy olyan dolgot mond itt Isten Ábrámnak, hogy a porszemek 
megszámlálhatatlanok, ebből következően Ábrám, a te gyermekeid, a te leszármazottjaid, a te 
magod olyan sok lesz, hogy ugyanígy megszámlálhatatlan.  

Mi ez? Ez egy kép! Figyelj, Ábrahám, agyalj, gondolkodj, képzeld ezt el, hogy én ezt terveztem 
rólad, ez az én szándékom, ez az én akaratom veled. Ezt a képet akkor kapta Ábrám, amikor még 
nem volt gyermeke. Ráadásul idős volt, nem fiatal. Nyugdíjkorhatár, mondjuk így mai 
szóhasználattal. Ezt teszi Isten, hogy megmutatja a képet a bensődben. Ez az első dolog. Nem az volt 
az első dolog, hogy figyelj, én téged sok népnek atyjává tettelek, és úgy hívlak, mint sok népnek atyja, 
átkeresztelem a nevedet és kezdd el mondani, hogy én Ábrahám, én sok népnek atyja. Kezdd el 
mondogatni, hogy kialakuljon benned egy hit! Ezt tette Ábrahám? Ezt tette Isten Ábrahámmal? Nem! 
Adott neki egy képet! Nem fordítva történt!  
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Amikor odanézünk az 1Mózes 15-re, akkor ezen időzünk egy keveset. A 6. versig fogom 
olvasni, ami kulcsdolog itt, ebben a történetben, és ezzel be is zárom a mai alkalmat. Ismét ezután 
sok minden történt, és valljuk be, az Igéből ki is fog derülni, hogy Ábrámban ez a kép nem nagyon 
fogant meg. Isten mondott neki valami olyat, ami megfoghatatlan, ami nem fért bele az ő 
képzeletébe. Nem tudta elfogadni, és elkeseredett Ábrahám. Ahelyett, hogy elkezdett volna azzal 
összhangban beszélni, hogy olyan sok leszármazottam lesz, mint a föld pora, ehelyett azt olvassuk 
itt az 1Mózes 15-ben: 

1Mózes 15,1‒6. 
1. E dolgok után lőn az Úr beszéde Ábrámhoz látomásban, mondván: Ne félj Ábrám: én 

pajzsod vagyok tenéked, a te jutalmad felette igen bőséges.  
Figyeld meg Ábrám válaszát: 
2. És monda Ábrám: Uram Isten (Adonáj Jehova), mit adnál énnékem, holott én magzatok 

nélkül járok, és az, akire az én házam száll, a damaszkuszbeli Eliézer?  
3. És monda Ábrám: Ímé, énnékem nem adtál magot, és ímé az én házam szolgaszülöttje 

lesz az én örökösöm.  
Ábrám elkezdett panaszkodni Istennek. Isten mondott neki valamit még évekkel ezelőtt, de nem 

tartotta meg akkor ezt még ő a fejében, a szívében. Nem volt kialakult kép benne arról, hogy ő sok nép 
atyja. Az a kép volt benne, hogy az én vagyonom, az én rengeteg állatom, a sátraim, a földjeim, meg 
mindenem rászáll egy szolgára. Kiváló ember volt Eliézer, vele minden rendben van, de mégsem 
egyenesági leszármazott.  Ez a kép élt Ábrámban itt. Mert ezt mondta, hogy nem adtál nekem magot, a 
szolgára száll mindenem. Figyelj, mit mond Isten erre: 

4. És ímé szóla az Úr őhozzá, mondván: Nem ez lesz a te örökösöd: hanem aki a te 
ágyékodból származik, az lesz a te örökösöd.  

5. És kivitte őt, és monda: Tekints fel az égre, és számláld meg a csillagokat, ha azokat 
megszámlálhatod; és monda néki: Így lészen a te magod.  

Isten megint adott neki egy képet. Hasonló módon, mint ahogy a porban levő porszemek 
megszámlálhatatlanok, kivitte őt és mondta neki, hogy tekints fel az égre, és számold meg a 
csillagokat. Nem tudom, hogy te próbáltad-e már megszámolni a csillagokat. Ugyanolyan 
kilátástalan dolog ez, mint megszámlálni a homokszemeket a homokozóban. Nem lehet, olyan sok 
lesz. Adott egy képet, és ekkor ez a kép már megfogant Ábrámban. 

6. És hitt az Úrnak, és tulajdoníttaték az őnéki megigazulásul.  
Amikor már másodszor ez a kép az emlékezetébe jött, bizonyára elképzelte, számolgatta, hogy 

ennyi nevet nem is tudnék adni sok leszármazottnak, ahány csillag van az égen. Amikor ezt Ábrám 
elhitte Istennek, amikor ez a kép megfogant benne, ez volt a hit. Erről a fogantatásról lesz szó 
legközelebb. Amikor a kép megelevenedik benned, azt mondja az Ige, hogy hitt az Úrnak, és ez a 
hit tulajdoníttatik neki megigazulásul.  

Ha továbbmegyünk az Igében, ezután Isten azt mondta Ábrámnak, hogy mostantól a neved nem 
Ábrám, hanem Ábrahám, ami azt jelenti, hogy sok népnek atyja. Szárai pedig Sára lesz sok népnek 
anyja, hercegnő, királynő. Itt jött be a kép, a megvallás, hogy az asszony úgy kezdte őt szólítani, 
hogy sok népnek atyja. Itt jött be, amikor már a kép élt a szívében, hogy elkezdte mondani 
Ábrahám, hogy sok népnek anyja. Elkezdték ezt mondani. Mennyi idő telt el? Három hónap és 
megfogant a gyerek. Amikor ez történt, egy évre rá megszületett a gyermek. Tehát három hónap 
kellett azután, amikor a névadás volt, és elkezdték egymást úgy szólítani, ahogy a kép már bennük 
volt előtte. Gyorsan megjött a válasz.  

Itt ebben egy olyan kulcsdolog van, amit, ha figyelmen kívül hagyunk, vagy nem értünk meg, 
akkor ész nélkül mondjuk a fejünkből a dolgokat és csodálkozunk, hogy miért nem működik a 
számunkra. Miért nem működik? Az elmélkedés, a gondolkodás, ezeknek a képeknek a kialakítása 
bennünk nélkülözhetetlen ahhoz, hogy a hitünk igazán élő legyen. Ahhoz, hogy a hited élő legyen, 
látnod kell azt, amit Isten lát. Ámen! Hogy lehetséges ez? Ha csak vasárnap itt hallgatod az Igét egy 
órában, vagy pedig az egész mentalitásod, az egész életviteled erről szól, hogy Isten Igéjéről 
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gondolkozol éjjel és nappal. Nem lesz nyögvenyelős, nem lesz száraz, nem lesz problémás. Ezt 
nagy hittel mondtam, de mégis keresztül tudsz jutni. Így megcselekszed az Igét és Isten megtiszteli 
az Ő Igéjét. Amikor az Ő Igéje van a középpontban, akkor Ő azt megtiszteli, és megtisztel téged is. 
A szíved jó kincséből hozod elő a jókat. A szíved jó kincseiből, a szíved bőségéből szól a szád és 
meglesz az, amit mondtál. Hallgasd, fiam, az én beszédemet ‒ mondja a Példabeszédekben Salamon 
a fiának eredetileg, de Isten mondja ezt nekünk ‒, és így az egész testednek ez gyógyulás lesz. Így 
az egész életedben ez egy életet hoz elő. Életet szól! Életet hoz! Ámen! Halleluja! Dicsőség 
Istennek! 
 

*A függőleges vonallal jelzett igeversek más fordításból származnak. 
A felhasznált bibliai versek a King James kiadás számozását követik. 

 
 


